
فص���ل نقل و 
سعيد احمديان

    گزارش
انتقالات فوتبال 
ايران به فرصتي 
براي  حیف ومیل و سوءاستفاده از بیت المال 
توسط باشگاه های دولتي و امضاي قراردادهاي 
چند برابر قیمت واقعي با بازيکنان خارجي و 

داخلي تبديل شده است.
فصل نقل و انتقالات بهش��ت دلالان در فوتبال 
ايران اس��ت. فصل درآمدهاي چن��د ميلياردي 
بدون آنکه آب از آب تکان بخورد و نظارتي صورت 
بگي��رد. خاصيت فوتب��ال دولتي همين اس��ت، 
فوتبالي که نه مدير آن ج��واب پس می دهد و نه 
بالادستی اش از او پاسخ می خواهد. همين است 
که در فصل نقل و انتقالات، باشگاه های دولتي با 
تکيه بر پول هايی که از بيت المال به حساب شان 
واريز می شود، ديوانه وار افسار جذب بازيکن را به 
دست دلالان مي س��پارند تا آنها در شرايطي که 
هيچ ضابطه و منطقي تعريف نشده است، بازيکنان 
درجه چندم خارجي را به باشگاه های دولتي قالب 
کنند. يک بازي دوسر برد براي دلال، مربي و مدير 
باشگاه و سفره ای که پهن است و هر کدام به اندازه 
دهان شان لقمه ای از آن برمی دارند، بدون اينکه 
کسي از آنها بپرسد چرا و چگونه، لقمه ای که انگار 

گلوگير نيست و هر سال بزرگ تر می شود!
  سهم مساوي دلال و بازيکن!

دو ماه از فصل نق��ل و انتقالات می گذرد و به رغم 
شرايط بد اقتصادي کش��ور در فوتبال خبري از 
اقتصاد مقاومتي نيس��ت. رش��ته ای که با توجه 

به وابس��ته ب��ودن به پ��ول دولت��ي همچنان به 
ريخت وپاش هايش ادام��ه می دهد، به طوري که 
با وجود بالا رفتن قيمت ارز، باشگاه های دولتي در 
جذب بازيکن و مربي خارجي نه تنها دچار مشکل 
نش��ده اند، بلکه در جذب خارجي ها هم کارنامه 
پربارتري نسبت به فصل های پيش داشته اند. هم 
استقلال و هم پرسپوليس مانند فصل های پيش 
با مربيان خارجي ادامه می دهند و استراماچوني 
و کالدرون جايگزين شفر و برانکو شده اند و براي 
جذب بازيکن خارجي نيز هيچ گونه محدوديتي 
نداش��ته اند، به خصوص که وزارت ورزش بدون 
توجه به بودجه 100 ميلي��اردي هر کدام از اين 
باش��گاه ها که بخش زي��ادي از آن از بيت المال 
تأمين می شود، دس��ت مديران سرخابي ها را باز 
گذاشته تا احياناً مورد اعتراض مجازي هواداران 

دو تيم قرار نگيرد! 
دست باز و نظارت نداش��تن روي نقل و انتقالات 
باش��گاه های دولتي سبب ش��ده بازار دلال ها و 
ايجنت هاي داخلي و خارجي در دو ماه گذش��ته 
از آغاز فصل نقل و انتقالات باز باش��د. وابستگي  
باش��گاه های دولتي مانند استقلال، پرسپوليس 
و س��پاهان و ديگر تيم ه��ا به پول ه��ای دولتي 
س��بب ش��ده آنها با پهن کردن فرش قرمز براي 
دلال ها نسبت به حيف وميل بيت المال و بستن 
قراردادهاي نامتعارف با بازيکنان داخلي و خارجي 

ابايي نداشته باشند.
نمونه چني��ن دلالی هايی اين روزه��ا در تيم های 
بزرگ پايتخت به وضوح ديده می ش��ود. مسئله ای 

که به نظر می رسد بايد مورد توجه نهادهاي نظارتي 
و قضايي قرار بگيرد. در اين زمينه شنيده می شود 
در قرارداد يکي از بازيکنان خارجي يکي از دو تيم 
بزرگ پايتخ��ت که به تازگي ب��ه عضويت اين تيم 
درآمده، رقم قرارداد واقعي اين بازيکن با رقمي که 
روي برگه قرارداد ثبت شده، تفاوت فاحشي دارد. در 
اين زمينه شنيده می شود اين مهاجم در حالي 300 
هزار دلار دريافتي خواهد داشت که رقم قراردادش 
560 هزار دلار ثبت ش��ده است. س��هم 260 هزار 
دلاري دلال ها در اين قرارداد که نزديک به دريافتي 
بازيکن است، بايد حساسيت های نهادهاي نظارتي 
را به همراه داشته باش��د، به خصوص که با دولتي 
بودن باش��گاه مذکور بايد با چنين حيف وميل ها و 
سوءاستفاده هايی که از بيت المال می شود، برخورد 

قاطعانه صورت گيرد.
علاوه بر اين ش��نيده می ش��ود تيم رقيب بزرگ 
پايتخت نيز به دنبال يک بازيکن خارجي است، 
بازيکني که شرايطی مشابه بازيکن خارجي را دارد 
که ذکر شد. چنين اتفاقاتي در تيم هايی صورت 
می گيرد که زيرمجموعه وزارت ورزش هستند. 
اگر اراده ای براي برخورد با فساد وجود دارد بايد با 
مديران دو باشگاه برخورد شود و از آنها بپرسند که 
چرا با بازيکن خارجي که 300 هزار دلار دريافتي 
دارد، قراردادی 560 هزار دلاري بسته شده و اين 

اختلاف مبلغ به جيب چه کساني رفته است؟
   نهادهاي قضايي و بازرسي ورود کنند

البته نمونه چني��ن قراردادهايي در فوتبال ايران 
کم نيس��ت. چند س��ال پيش بود که دو بازيکن 

اوکرايني در حالي با پرسپوليس قرارداد 250 هزار 
دلاري امضا کردند که رقم آخرين قراردادشان در 
باشگاه های اوکراين 50 هزار يورو بود. پنج برابر 
ش��دن مبلغ قرارداد اين بازيکنان بدون شک به 
دلال هايی برمی گردد که در خوش��بينانه ترين 
حالت با اس��تفاده از ناآگاهي مديران باشگاه ها، 
بازيکنان خارجي را بالاتر از قيمت واقعی شان به 

باشگاه های دولتي قالب می کنند. 
البته اين مس��ئله تنها مختص خارجي ها نيست 
و بازيکنان داخلي را هم شامل می شود. به عنوان 
نمونه خبر می رسد که يکي از بازيکنان سفارشي 
در حالي امسال با يکي از تيم های بزرگ پايتخت 
قرارداد ميلياردي امضا کرده است که هيچ رزومه 
قابل توجهي ندارد. بدون ش��ک در اين بين مثل 
قرارداد بازيکن��ان خارجي، تمام پ��ول به جيب 
بازيکن داخلي نمی رود و دلال ها و برخي مربيان و 
مديران با توجه به سهمي که مشخص شده، نفعي 

از قراردادهاي اين چنينی می برند. 
حال با توجه به فس��اد گس��ترده ای ک��ه همراه با 
بی تفاوتی و عدم نظارت وزارت ورزش بر باشگاه های 
زيرمجموع��ه اش در فص��ل نقل و انتق��الات رخ 
می دهد، ورود نهادهاي اطلاعاتي و نظارتي براي 
حيف و ميل کنندگان بيت المال ضروري اس��ت تا 
دلال ها با کمک مديران و مربيان حامي خودشان 
نتوانند مانند امروز با بازيکن��ان چند برابر قيمت 
واقعی شان قرارداد ببندند و فوتبال ايران تبديل به 
بهشت دلالان نشود، دلالي که مدير و مربي هم در 

ميان آنها کم ديده نمی شود!
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 وقتی تیم ملی هم آل اشپورت را
به برندهای داخلی ترجیح می دهد!

 پشت پاي فوتبال 
به شعار حمایت از کالای ایرانی

پای حرف هايشان نمی ايستند، چراکه آنچه به زبان می آورند جز مشتی 
شعار رنگارنگ برای فريب افکار عمومی يا موج سواری روی جريانی 
خاص نیست. درس�ت مثل ادعاهايی که اوايل سال گذشته از سوی 
وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال براي استفاده از تولیدات داخلي 
و حمايت از کالاي ايراني مطرح ش�د، اما امروز با قرارداد فدراسیون 
فوتبال و باشگاه های دولتي زيرمجموعه وزارت ورزش با برند آلماني 
براي تأمین پوشاک، به ادعاهاي گذشته شان پشت پا زده می شود. 
اوايل سال ۹۷ بود که فدراسيون فوتبال مدعی شد در راستای حمايت از 
کالای ايرانی و عمل به فرمايشات مقام معظم رهبری برای 1۷ رده تيم های 
خود از توليد داخلی اس��تفاده می کند. در واقع فدراسيون نشين ها و در 
رأس آن، مهدی تاج تأکيد داشتند که در سال »حمايت از کالای ايرانی«، 
فدراسيون فوتبال از لباس برند داخلی استفاده می کند و از 18 رده تيم 
ملی، 1۷ رده برند داخلی را به تن می کنند. تاج فروردين س��ال گذشته 
مدعي بود تنها تيم ملي بزرگسالان است که به دليل قرارداد با آديداس از 
برند داخلی استفاده نمی کند و پس از قرارداد با اين شرکت آلماني در جام 

ملت ها، تيم ملي بزرگسالان هم برند داخلي خواهد پوشيد.
 داورزنی، معاون وزي��ر ورزش و جوانان نيز مدعی بود که رويکرد اصلی 
اين وزارتخانه استفاده از توليدات داخلی در عرصه رقابت های داخلی و 
خارجی است: » به همه فدراسيون ها ابلاغ شده برای حضور در مسابقات 
بين المللی هم که الزاماتی دارد از برندهای داخلی استفاده کنند، حتی 
اگر در برخی رش��ته ها در کش��ور با مش��کل توليد مواجه هستيم بايد 
ش��رايطی را فراهم کنيم تا توليدکنندگان داخلی ما بتوانند مطابق با 
استانداردهای روز دنيا امکانات ورزشی را در داخل کشور توليد کنند. 
فدراسيون فوتبال نيز بعد از پايان قراردادش با آديداس در جام ملت های 

آسيا از برندهای داخلی استفاده خواهد کرد.«
    

 در ظاهر نامگذاری سال ۹۷، مسئولان ورزش را به صرافت حمايت از کالای 
ايرانی انداخته بود. حال آنکه يک سال بعد تاج گذاری دوباره آل اشپورت، 
برند آلماني پوشاک ورزشي در فوتبال ايران نشان می دهد هر آنچه مسئولان 
فدراسيون فوتبال و وزارت ورزش به زبان آورده بودند، ادعايی بيش نبوده، 
وقتی بار ديگر شاهد آن هستيم که آل اشپورت لباس های بی کيفيت خود 
را که به هيچ خريداری نمی تواند قالب کند بر تن فوتباليس��ت های تيم 
ملی ايران و البته دو تيم پرطرفدار ليگ کرده است. برندی که پايش زمان 

مديريت حبيب کاشانی در پرسپوليس به فوتبال ايران باز شد. 
برند آلمانی که به واس��طه روابط قدرتمند و البته امتيازات زيادی که برای 
باش��گاه ها از نظر مالی قائل  می ش��د توانس��ت به فوتبال ايران نفوذ کند. 
آل اشپورت نه تنها به سرعت سرويس دهی به اکثر تيم های ليگ برتر را به 
دست گرفت، بلکه به ليگ يک نيز نفوذ کرد و با پيراهن هايی با کيفيت های 
پايين تر، ليگ يکی ها را هم ساپورت کرد و دس��ت آخر نيز با عقد قرارداد با 
س��ازمان ليگ، وظيفه تأمين توپ های ليگ را برعهده گرفت تا سيطره ای 

گسترده در فوتبال ايران داشته باشد!
حال آنکه تا يک دهه قبل، هيچ تيم باشگاهی در ايران لباس خارجی بر 
تن نداشت و پيراهن تمام تيم های ليگ برتری را توليدات داخلی تأمين 
می کردند. اين اما تنها مختص تيم های باشگاهی نبود و تيم ملی هم بعد 
از جام جهانی 2006 و جام ملت های 200۷ و اتمام قراردادش با پوما به 

استفاده از برند داخلی روی آورد و با توليدی دايی و مجيد قرارداد بست.
    

اما پايين بودن کيفيت لباس های آل اشپورت و اصرار کی روش، سرمربی 
وقت تيم ملی دست اين برند را از تيم ملی ايران کوتاه کرد و ملی پوشان 
آديداس بر تن کردند و پرسپوليس و استقلال هم به دليل مشابه و البته 
مش��کلات گمرکی به اس��تفاده از برند چينی روی آوردند و دست آخر 
به سمت برندهای ايرانی برگش��تند و برندهای مجيد و يوسف را بر تن 
کردند. حالا اما بعد از چند س��ال، بار ديگر پای آل اش��پورت به فوتبال 
ايران باز شده و بعد از پرسپوليس و استقلال که امسال قرار است دوباره 
آل اشپورت بپوشند، حالا تيم ملی هم با پيراهن های اين برند آلمانی در 
اردوها شرکت خواهد کرد و راهی مسابقات خواهد شد.  اين در شرايطي 
است که طبق ادعای مسئولان انتظار می رفت حداقل تيم ملی برندهای 
با کيفيت داخلی را به پيراهن های بی کيفيت آل اشپورت ترجيح دهد اما 
همه شعارهای آقايان در خصوص حمايت از کالای ايرانی ادعايی بيش 

نبود وقتی به وضوح شاهد خلاف گفته های آقايان هستيم!

فرش قرمز فوتبالي ها براي حيف و ميل بيت المال
نگاهي به پديده دلالي در فصل نقل و انتقالات فوتبال ايران

شیوا نوروزی

 لغو اردوی بلغارستان واليبال
به خاطر خستگی بود، نه بحث پاداش!

اردو و دو بازی تدارکاتی تيم ملی واليبال ايران در بلغارستان که قرار بود 
با تيم ملی اين کشور برگزار ش��ود، لغو شد. امير خوش خبر، سرپرست 
تيم ملی با اشاره به اين موضوع ضمن رد اخبار حاشيه ای  منتشر شده 
در خصوص انتقاد ملی پوشان از پرداخت نشدن پاداش ها اظهار داشت: 
»مدت ها قبل برای اردوی بلغارستان برنامه ريزی کرده بوديم و فرض بر 
اين بود که اگر فيناليست نشويم، اين اردوی تدارکاتی به نفع تيم خواهد 
بود. بعد از صعود به مرحله  نيمه نهايی ليگ ملت ها و آسيب ديدگی های 
جزئی که برای برخی از بازيکنان پيش آمده بود، امکان داشت که اين 
آسيب جزئی شديدتر و مشکل زا شود، به همين خاطر کولاکوويچ و کادر 
فنی صلاح  ديدند که اين اردو را لغو کنند. درس��ت است که بازيکنان 
پاداش نه، بلکه حق خود را خواس��ته اند، ولی بازيکن��ان عدم دريافت 
مطالبات خود را در مسئله  المپيک وارد نمی کنند، چراکه اين  رويداد 
بسيار بزرگ و آرزوی هر بازيکنی است که در اين مسابقات شرکت کند 
و اين مسائل کوچک نمی تواند باعث شود برای  انتخابی المپيک آماده 
نشويم.« تيم ملی واليبال کشورمان 16 مرداد ماه برای حضور در مسابقات 

انتخابی المپيک عازم سن پترزبورگ خواهد شد.

شکست نوجوانان از افغانستان پيام داشت 
ايران يک چهره  شناخته شده چه در فوتبال 
پايه و چه در رده بزرگسالان در آسياست. 
البته در رده های پايه، نوس��ان زياد است. 
تيم هايی نظير افغانستان که در حال رشد 
هستند، خيلی جدی در مقابل ايران قرار 
می گيرند. شکس��ت تيم نوجوان��ان ايران 
مقابل افغانستان پيام دارد که بدانيم همه 
تيم ها به طور جدی ت��لاش می کنند که 
سطح فوتبالش��ان را بالا ببرند. بدون شک 
ايران پر از استعداد است. ما بايد سرمايه گذاری منسجمی داشته باشيم 
که قابل تغيير نباشد. بايد برنامه ريزی منسجم داشت تا هر کسی که روی 
کار می آيد، طبق همان برنامه ريزی عمل کند تا اين نوسان از نظر تيمی به 
حداقل برسد. مثل کاری که بلژيک، آلمان، اسپانيا و فرانسه می کنند. ما بايد 
در اين مسئله جدی تر و کوشا باشيم و برنامه  هايمان را به تثبيت برسانيم. 
کاری که الان در فوتبال پايه ژاپن در حال انجام است. ما الگوهای خوبی 
داريم. از زمان آقای کفاشيان اين کار شروع ش��د و زمان آقای تاج به اوج 
رسيد، با اين حال در اجرای آن بايد قوی تر باشيم. مسئله بعدی اين است که 
بايد اين فلسفه پيشرفت و برنامه ريزی  را به اطلاع همه مربيان پايه برسانيم. 
اين يک روند معمول در کشورهای پيشرفته است. بايد تلاش مضاعفی 
کنيم که همه مربيان پايه طبق اين برنامه ريزی عمل کنند. باشگاه ها بايد 
اين را بپذيرند و مربيانشان در اين زمينه اقدام کنند. مسئله سوم، مسابقات 
پايه هاست که بايد کيفيت شان بالاتر برود. شيرازه تيم بزرگسالان ما هم 
تيم های پايه هستند. با کی روش توانستيم هفت سال در آسيا مطرح شويم 
و تيم اول باشيم، چون واقعاً جوانان بااستعدادی داريم که توانستند جای 
بزرگسالانمان را پر کنند. آقای ويلموتس هم برنامه ريزی خوبی دارد. در 
رشد تيم ملی بلژيک نيز سهم بزرگی داشت. بايد به او فرصت داد و حمايتش 
کرد تا جوان گرايی ادامه داشته باشد. به نظر من جوان گرايی يک روند بدون 
انقطاع است و نبايد اين چرخه در تيم بزرگسالان متوقف شود. بودجه لازم 

برای فوتبال بايد در همين بخش و برای جوان گرايی هزينه شود.

فريدون معينی

کارشناس فوتبال

ثمره بی توجهی به فوتبال پایه 
باخت به تيم افغانستان شايد در نگاه اول عجيب و غيرقابل باور به نظر 
برسد، اما اگر کمی منطقی نگاه کنيم بايد منتظر شکست ها و ناکامی های 
ديگری هم باشيم. تيم ملی فوتبال نوجوانان ايران با يک گل در تورنمنت 
کافا مقابل افغانستان شکست خورد تا يک بار ديگر ثمره بی توجهی به 
تيم های پايه عيان شود. بعد از باخت تيم فوتسال مان به تيم افغانستان 
حالا فدراسيون چندستاره فوتبال کشور بايد پاسخگوی شکستی ديگر 
باشد. فوتبال ملی ايران  و افغانس��تان در رده بندی فيفا، 126 پله با هم 
فاصله دارند، در حالی که بازی در مسابقات قهرمانی آسيای مرکزی نشان 
داد که رقبای آسيايی برخلاف ما حساب ويژه ای  روی رده های سنی باز 
کرده اند و برنامه ريزی بلندمدتی برای آينده دارند. با اين حال مديران 
فوتبال ما همچنان نوک بينی شان را می بينند و صعود به جام جهانی و 

تماشای بازی ها از نزديک اوج هدفگذاری  آنها محسوب می شود.

دنیا حیدري

ملایي صدرنشين رنکينگ المپيک جودو
درس��ت اس��ت که جودوي اي��ران طي 

حامد قهرمانی
    چهره

سال های گذشته درخش��ش چندانی 
نداشته و بيشتر چهره ای  شکست خورده 
از خود ب��ه نمايش گذاش��ته، ام��ا تک س��تاره های اين رش��ته با 
افتخارآفرينی های خود جورکش نتايج کلي جودو بوده اند و نام ايران 

را در بالاترين سکوهاي افتخار اين رشته قرار داده اند. سعيد ملايي، 
ملی پوش وزن 81- کشورمان يکي از همين ستاره هاست. 

مردي که در اي��ن وزن در دنياي جودو يکه تاز به نظر 
می رسد. ملايي هرچند که در داخل کشور با برخي 

بی مهری ها روبه رو اس��ت، اما هر ب��ار که راهي 
مسابقات بين المللی می شود با پيروزي و کسب 
افتخ��ار کارش را تم��ام می کن��د. آخري��ن 
افتخارآفرينی اين جودوکار ارزشمند ايران 
کسب رتبه اول رنکينگ المپيک، آن هم بعد 
از به دست آوردن عنوان سومي و مدال برنز 
رقابت های گرندپري زاگرب کرواسي است. 

ملايي با به دس��ت آوردن اين مقام حالا از 
ش��انس بالاي کسب س��هميه المپيک 2020 

توکيو برخوردار اس��ت، هرچند که در اين راه رقباي 
سرس��ختي را پيش رو دارد، ام��ا با توجه ب��ه آمادگي 
روزافزون ملی پوش جودوي کشورمان به نظر می رسد 
بايد خيلي زود منتظر شنيدن خبر قطعي شدن حضور 

ملايي در المپيک ژاپن باشيم.

در لندن به حاشيه ها خاتمه مي دهم
درخشش فوق تصور        شنا
ش��اهين ايزديار، 
شناگر پاراآسيايي ايران در جاکارتا و کسب شش 
مدال ارزش��مند طلا و نقره حالا اين انتظار را به 
وجود آورده که ايزديار بايد در هر مسابقه ای  پيروز 
ش��ود و حتي افت رکورد را نيز برای او شکس��ت 
قلمداد مي کنند. ايزديار در اين خصوص می گويد: 
»درست اس��ت که بعد از بازی های پاراآسيايی 
جاکارتا به دليل افت رکوردم حاشيه های زيادی 
عليه من ايجاد ش��د، ام��ا با تمرينات فش��رده و 

سختی هايی که طی چند ماه گذشته داشتم در 
مس��ابقات جهانی لندن دوباره خ��ود را مطرح 
می کنم و به تمام حاشيه ها پايان می دهم. برای 
حضور موفق در مس��ابقات جهانی لندن در حال 
حاضر هفته ای 12 جلسه تمرينات پرفشار دارم.  
البته الان هم آماده شرکت در مسابقات هستم و 
مشکل خاصی وجود ندارد. در حال حاضر آخرين 
رنکينگ جهانی  ام که در ريو ثبت ش��ده، هشتم 
جهان است و س��عی دارم اين رنکينگ را تا سوم 

جهان ارتقا دهم.«

ستاره های واليبال ايران بعد از کسب 
فريدون حسن

      واليبال
موفقيت در مسابقات ليگ ملت های 
واليبال و ارائه بازی های درخشان 
مقابل مدعيان درجه يک جهاني خود حالا مشتريان پروپاقرصی پيدا 
کرده اند. فصل گذشته ملی پوشان ايران حضوري پررنگ در ليگ 
ايتاليا داشتند؛ امير غفور، سعيد معروف، جواد معنوي نژاد، مرتضي 
شريفي و مجتبي ميرزاجانپور پنج ملی پوش ايران بودند که در ايتاليا 
به ميدان می رفتند. البته به اين تع��داد بايد صابر کاظمي و فرهاد 
قائمي را هم اضافه کرد که در ليگ ترکيه بازي می کردند. با بازگشت 
معنوي نژاد، شريفي، ميرزاجانپور و معروف حالا فقط غفور در ايتاليا 
مانده و احتمال بازگشت لژيونرهاي حاضر در ترکيه هم وجود دارد 
تا تقريباً واليبال اي��ران با کمترين لژيونر به کار خ��ود ادامه دهد. 
ملی پوشان ايران اما اين روزها مش��تريان جديدي پيدا کرده اند، 
مشترياني از ش��رق دور و از چين. بدون ترديد حضور ستاره های 
واليبال ايران در چين می تواند فصلي نو را در واليبال کشورمان رقم 

بزند، آن هم در شرايطي که چين يکي از اصلی ترين رقبای ما در قاره 
کهن محسوب می شود. با به پايان رسيدن مسابقات ليگ ملت ها، 
چيني ها خيلي زود دست به کار ش��دند و با معروف قرارداد امضا 
کردند. معروف به عنوان يکي از شناخته شده ترين پاسورهاي واليبال 
جهان بعد از تجربه حضور در زنيت کازان روسيه و سيه نا ايتاليا، حالا 
به چين سفر می کند تا در ليگ برتر اين کشور بدرخشد. بايک موتور، 
تيمي اس��ت که معروف فصل آينده در آن ب��ازي می کند، تيمي 
قدرتمند که سابقه چند دوره حضور در مسابقات جام باشگاه های 
جهان را در کارنامه دارد. ضمن اينکه ستاره هايی همچون توماس 
ادگار استراليايی، لئونل مارش��ال کوبايي، تيلور ساندر امريکايی، 
اورئول کامجوی کوبايی و ميخائيل کوبياک لهستانی سابقه بازی در 
اين تيم را دارند. کوين تيليه فرانسوی هم از سال 201۷ همچنان 
عضوی از اين تيم است. بايد به انتظار نشست و ديد که آيا حضور 
معروف در چين می تواند دروازه های واليبال اين قدرت آسيايي را به 

روي واليباليست های ايراني باز کند.

از اروپا به شرق آسیا
معروف کليد باز شدن دروازه دیوار چين

 فرار رو به جلوي وزارت ورزش 
با اتهام زدن به خبرنگاران

تعيين تکليف مديريت فدراس��يون ها وظيفه وزارت ورزش اس��ت و بر 
اساس قانون هم اين وزارتخانه بايد مجامع انتخاباتی را در موعد مقرر و بر 
اساس قوانين موجود برگزار کند، اما به دلايلی نامعلوم چند فدراسيون 
مهم مدت ها در بلاتکليفی مديريتی بسر می برند و پيگيری رسانه ها در 

اين خصوص نيز از سوی آقای وزير حاشيه سازی تلقی می شود!
در پيش بودن بازی های المپيک و اهميت زياد کس��ب س��هميه اين 
بازی ها دو فاکتور مهم به ش��مار می رود. اصولاً کش��ورها و تيم های 
مدعی ب��رای موفقيت در اين روي��داد مهم هيچ فرصتی را از دس��ت 
نمی دهند. لازمه رسيدن به موفقيت در وهله نخست ثبات مديريتی و 
روشن بودن برنامه هاست که متأسفانه در ورزش ما توجه چندانی به 
آن نمی شود. مبهم بودن آينده مديريتی فدراسيون ها از جمله مسائلی 
است که در ماه های اخير بارها از سوی رسانه ها و همچنين کارشناسان 
مطرح و به معايب اين بلاتکليفی ها اشاره شده است. از آنجا که معمولاً 
مسئولان ورزش تاب انتقاد و شنيدن حرف حق را ندارند، اين بار نيز به 
دلسوزی ها و هشدارها انگ حاشيه سازی زده شد تا شايد از اين طريق 

ضعف مديريتی آقايان و کم کاری هايشان کمرنگ تر جلوه کند. 
مسعود سلطانی فر پس از مدت ها س��ری به اردوی دو تيم از تيم های 
المپيکی زد تا از نزديک شرايط ملی پوشان را بررسی کند. آقای وزير 
وقتی در اردوی تيم ملی قايقرانی در جمع خبرنگاران حاضر ش��د در 
پاسخ به سؤالی در مورد تغيير زمان ثبت نام انتخابات فدراسيون واليبال 
واکنشی غيرمنطقی داشت: »اگر خبرنگارها حواشی ايجاد نکنند تغيير 

زمان ثبت نام واليبال هيچ حاشيه ای ايجاد نکرده است!« 
خبرنگاران دقيقاً چه حاشيه ای  ايجاد کرده اند؟ آقای وزير، شمايی که 
به راحتی رسانه ها و خبرنگارانشان را به حاشيه سازی متهم می کنيد 

لطفاً منظورتان را دقيق و مستند بيان کنيد. 
اينکه شما، معاونان، مشاوران و همکارانتان در وزارتخانه ورزش نگرانی 
نسبت به رشته های المپيکی نداريد، دليل نمی شود که ما نيز بی خيالی 
پيشه کنيم و چشم مان را روی واقعيت ها ببنديم. رشته هايی که رئيس 
دارند و تکليف مديريت فدراسيونشان مشخص است، حال و روز خوبی 
ندارند و ورزشکاران دلشان از شرايط موجود خون است. حالا وای به 
رشته ای  که ماه هاست با سرپرست اداره شده و اتفاقاً مدت زمان آقای 

سرپرست هم به پايان رسيده است. 
وزير ورزش در ادامه صحبت هايش اس��تدلالی را ب��رای تعويق زمان 
ثبت نام از کانديداهای انتخاب��ات واليبال بيان کرده و آن هم در پيش 
بودن مس��ابقات نوجوانان جهان و رقابت های کسب سهميه المپيک 
است. واقعاً جالب است از زمانی که حکم سرپرستی برای داوری صادر 
شد، بهانه هايی از جمله حساس بودن شرايط تيم ملی، ليگ ملت ها، 
انتخابی المپيک و ... مطرح ش��د. با اين رويه ای ک��ه آقايان در پيش 
گرفته اند، حالا حالاها نبايد منتظر انتخابات فدراسيون واليبال باشيم، 

چراکه ترافيک سنگين رقابت ها همچنان ادامه دارد.
 در صورتی که همه می دانيم ثبات مديريتی و روشن بودن آينده تا چه 
اندازه می تواند در محقق شدن اهداف تأثيرگذار باشد. جای تعجب است 
که وزير ترجيح می دهد يک فدراس��يون موفق کماکان با سرپرس��ت 
اداره شود. انتظار نداش��ته باشيد رس��انه ها در مقابل چنين تفکرات و 
اتهام زنی هايی س��اکت بمانند و بی توجه از کنار اتفاقات پشت پرده رد 
شوند. اگر از ماه ها پيش که ضيايی به خاطر بحث بازنشستگی صندلی 
رياست را به اجبار ترک کرد برای برگزاری مجمع انتخاباتی تلاش می شد 
قطعاً امروز رئيس جديد می توانست برنامه هايش را پياده کند. ضمن 

اينکه خيال ملی پوشان و مربيان نيز از آينده واليبال راحت می شد.
 شکی نيست که به تعويق افتادن زمان ثبت نام کانديداها قطعاً علت 
يا علل ديگری داش��ته، چراکه برنامه رقابت های نوجوانان جهان و 
سهميه المپيک از يک سال قبل يا شايد هم بيشتر مشخص شده 
بود. با اين حساب آقای وزير بهتر است برای متهم کردن خبرنگاران 
به حاشيه سازی و به تعويق افتادن زمان ثبت نام بهانه های ديگری 
پيدا کند. بلاتکليفی فدراسيون و حمايت مسئولان از اين شرايط 
آينده واليبال ايران را به خطر می اندازد که اميدواريم هرچه زودتر اين 

بلاتکليفی به پايان برسد.
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